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Obnova vodohospodářské  
infrastruktury    

Je jednou ze zákonem stanovených podmínek, kterou  
musíme pravidelně plnit. Důvod je prostý:  

n
 za prvé: sami chceme, abychom měli neustále dobrý stav našich vodovodů, 

     vodních zdrojů, kanálů a čistírny odpadních vod,  
n
 za druhé: pokud plníme toto zákonné nařízení, máme splněnou povinnost 

     ve smyslu poskytování dotací právě na vodohospodářský majetek.  
 

Zastupitelé na svém březnovém jednání rozhodli o konkrétních opravách  
a úpravách, které budou realizovány na našich vodojemech na Martě. Posoudili  
nabídky na provedení prací a rozhodli, že objem prací ve výši cca 750 000 Kč  
provede společnost ČEVAK a.s. Jak jsem již dříve informoval, čeká nás velká 
investice do rekonstrukce naší čistírny odpadních vod (cca 15 milionů Kč) a v této 
souvislosti jsme pověřili firmu GPL Strakonice s přípravou výběrového řízení na  
dodavatele. Zastupitelé též odsouhlasili projekční firmu a její nabídku na výstavbu 
nové ČOV Milná. Dojednaná cena bude včetně všech administrativních procesů, 
tedy včetně získání stavebního povolení. Na této akci se bude podílet investor,  
který má záměr postavit v Milné rodinné domy.        
 

n n n 
Koupaliště   

V letošním roce dozná změn v osobě provozovatele. Zastupitelé odsouhlasili 
smlouvu o postoupení smlouvy mezi stávajícími provozovateli, pány otcem  
a synem Boháčovými a novým subjektem HANZ FActory s.r.o., zastoupeným 
panem Janem Štěpánem ml. V případě nového subjektu se jedná o místního  
občana, který ve Frymburku vyrostl a na koupališti již loni, byť velmi nestandardně, 
v těsném sousedství pláže na svých pozemcích provozoval občerstvení. Tedy  
nebylo důvodu nejít naproti tomuto urovnání vztahů, které bude mít jen přínos  
pro naše občany a návštěvníky tohoto veřejného prostoru. Nový provozovatel  
představil zastupitelům své plány, kterými chce oživit a zatraktivnit naše koupaliště. 
Zastupitelé pověřili svého člena – předsedu finančního výboru Ing. Miroslava Flígra, 
aby dohlížel na soulad investic s veřejným zájmem. Doufám, že tento nový svěží 
vítr přinese zase něco zajímavého a výjimečného, proč bude náš Frymburk stále 
vyhledávaným místem. Závěrem chci velmi poděkovat rodině Boháčových za práci 
a úsilí, které po dobu svého správcovství na našem koupališti za ta léta odvedli.        
 

n n n 
Přírodní potoční stezka    

Přírodní potoční stezka byla předmětem jednání zastupitelů. Jednoznačně bylo 
usnesením zastupitelstva podpořeno její postupné budování. Zastupitelé se shodli, 
že tento nový volnočasový prostor v přírodním provedení lemující oba naše potoky 
Moravický a Náhlovský má velký potenciál pro náš Frymburk. Není až takový  
problém realizace samotné stezky, jelikož se jedná víceméně o zemní práce,  
nicméně naplnění složitostí naší stavebněprávní legislativy vyžaduje daleko více 
času. Stezku bude tvořit samotný pruh široký cca 3 metry a prostory vyčleněné  
pro tzv. náhradní výsadbu zeleně, odpočinkové zóny, zóny s workoutovými prvky 
(venkovní cvičení, protažení těla apod.). Jistě uvítáme i nápady našich občanů, kteří 
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již teď tento pozemek k procházkám do přírody užívají. Představa o této stezce je taková, že to bude živý projekt prostor, 
který se bude vyvíjet tak, aby vždy přinášel pohodu každému, kdo na něj vstoupí.        
 

n n n 
Oprava kostelní věže   

Koncem měsíce března jsme obdrželi definitivní zprávu, že naší žádosti o finanční grant na opravu věže našeho  
kostela nebylo vyhověno. Přednost dostaly jiné projekty, jiní žadatelé. Co bude dál? 19. dubna se sejdu se zástupkyní  
vikariátu ČK arch. Frantovou a společně zhodnotíme situaci. Jedna aspoň trochu dobrá zpráva je, že se podařilo získat  
dotaci na pokračování opravy střechy kostela. Je to v pořadí třetí dotace opět 500 tis Kč. V těch dvou předchozích městys 
vždy poskytl 100 tis. Kč jako 20 % krytí podmínky spolufinancování. O tom, zda i v tomto případě poskytneme oněch 20 %, 
aby byl grant – oprava další části střechy realizována, rozhodnou zastupitelé městyse na svém jednání v blízké době. Naši 
sbírku na opravu samotné věže k tomuto účelu zastupitelé použít neplánují. Stále se držíme původního účelu a záměru  
opravit věž kostela. O sbírce jsem jednal i s představitelem našich německých frymburských rodáků panem Herbertem  
Foissnerem, kdy jsme se dohodli na uzavření smlouvy o daru ze strany našich německých a rakouských přátel. Na základě 
takovéto smlouvy by nám bylo do naší sbírky poskytnuto cca 100 tis Kč.   

Oto Řezáč starosta městyse

Městys Frymburk stále nabízí kompostéry na bioodpad. Možnost vyzvednutí v provozní době místa pro řízený sběr  
separovaného odpadu, a to: pondělí a středa: 13:00–16:00 hodin, pátek: 12:00–14:30 hodin nebo po předchozí telefonické 
dohodě v pracovních dnech s technikem Milanem Janáčkem na tel.: +420 724 383 678 nebo e-mailu technik@frymburk.info.  

Kompostéry jsou vydávány po uzavření smlouvy o výpůjčce, která je podmínkou projektu Kompostéry Lipensko.  
Protože je dostatečný počet kompostérů, budou vydávány i zahrádkářům, kteří mají uzavřeny nájemní smlouvy o pronájmu 
s městysem Frymburk. 

Tel: +420 955 581 440, +420 602 640 586, Fax: +420 955 581 449, Infolinka 800 521 521 

Komerční banka, a. s., pobočka Kaplice 
Pracovnice KB Vám bude k dispozici ve dnech: 

12. a 26. 4. 2023 od 10.00 do 12.00 hodin. 

KOMPOSTÉRY

Frymburské ženy pořádají ve dnech  

24. a 25. 4. 2023  

JARNÍ A LETNÍ BURZU. 

Burza se uskuteční nově v prostorách FČASu.  
Výkup: 24. 4. od 15:00 do 18:00.  
Prodej: 25. 4. od 14:30 do 17:00.   

Po 17:00 bude výdej neprodaného zboží.  
Věci, které nebudou vyzvednuty, budou předány  
Českému červenému kříži v Českém Krumlově.
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ZPRÁVA O HOSPODAŘENÍ  
V LESÍCH MĚSTYSE FRYMBURK ZA ROK 2022

FRYMBURSKÝ ZPRAVODAJ

Od počátku roku 2022 se odborným 
lesním hospodářem stal Ing. Jan Zde-
chovan, který díky nevelké rozloze lesů 
městyse (necelých 500 ha), vykonává 
vedle své standartní stanovené náplně 
i drobnější pěstební a těžební činnosti 
spojené s efektivním a včasným zpra- 
covávání nahodilých těžeb, dále pak  
hospodářsko-manažerskou činnost při 
obchodu se dřevem.  

V únoru se připravil větší komplex 
úmyslných těžeb, na který se prostřed-
nictvím výběrového řízení najala soukro-
má firma disponující harvestorovou 
technologií. Přiblížené sortimenty se  
pak znovu soutěžily mezi jednotlivými 
odběrateli, aby zpeněžení dřevní hmoty 
bylo co nejefektivnější.    

V průběhu roku se po detailním zma-
pování revíru intenzivně pokračovalo 
plošným zpracováním veškeré nahodilé 
těžby, jak nových zlomů, vývratů, náchyl-
ných k namnožení kůrovce, tak i starých 
sterilních smrkových či borových souší. 
Přistoupilo se tak k plošnému vyčištění 
nahodilých těžeb v lesích městyse.  

V létě se intenzivně zpracovávaly  
kůrovcem napadené stromy převážně  
v lokalitě Loupačka, kde v těsném sou-
sedství lesů probíhaly intenzivní těžby  
na majetku LČR. S koncem roku se pak 
započalo s problematickými těžbami 
okrajových nebezpečných přestárlých 
stromů často v blízkosti chat, pastvin,  
a clonnovou těžbou s odkácením již  
zajištěných odrostlých oplocenek bez 
vzniků holin. 

V roce 2022 se vytěžilo celkem 
3 527 m3 dřeva.  Z toho činila 357 m3  
živelná nahodilá těžba, 403 m3 kůrovec, 

64 m3 samovýroby drobným odběrate-
lům a 2 703 m3 tvořily obnovní úmyslné 
těžby. Vzhledem k maximální celkové 
výši těžeb navržené platným lesním hos-
podářským plánem se těžba za sledo-
vaný rok 2022 pohybuje okolo 65 % 
závazné maximální výše. 

Bylo provedeno 8,34 ha prořezávek. 
Obnova lesa proběhla na 5,09 ha lesa,  
z toho 1,27 ha umělým zalesněním  
a 3,82 ha zachovanou přirozenou obno-
vou lesa. Se zaměstnanci technických 
služeb byly postaveny 4 nové oplocenky 
s melioračními a zpevňujícími dřevinami. 
Bylo zadáno 10 samovýrob většinou  
v těch lokalitách, kde bylo neefektivní 
zpracovat nahodilou těžbu klasickou 
technikou. Dále bylo převážně trvale  
žijícím obyvatelům prodáno 592 m3, tj. 
897 prm palivového dřeva na základě 
evidovaných žádostí. 

Ceny za dřevo byly z počátku roku 
příznivé a až na drobný pokles v letních 
měsících se dařilo vyrobenou hmotu 
včas a v dobré kvalitě expedovat k odbě-
ratelům za co nejlepší celkové zpeně-
žení. Ke konci roku pak začaly ceny opět 
stoupat především z důvodu nedostatku 
dřeva na trhu. Odbyt dřeva byl řešen 
podle obdržených cenových nabídek  
odběratelů na jednotlivé kvartály, kde  
se porovnávala cena za jednotlivé sor- 
timenty. Dřevo se prodávalo čtyřem  
hlavním odběratelům z větší části do  
Rakouska a Německa, ale část dřeva  
se dařilo zobchodovat i s odběrateli  
v našem regionu či kraji.  

V průběhu celého roku se maxi-
málně využívalo systému finančních  
příspěvků na hospodaření v lesích posky-

tovaných z rozpočtu ministerstva země-
dělství. Celkem je za rok 2022 zažádáno 
o 518 000 Kč. Bohužel se jedná o poměr-
ně zdlouhavý proces, při kterém se ko-
nečné uvolnění financí poskytuje téměř 
s ročním zpožděním a v roce 2022 jsme 
teprve obdrželi prostředky za rok 2021. 

Na podzim se na lesním majetku 
městyse podařilo úspěšně absolvovat 
audit certifikace PEFC, který je zaměřen 
na trvale udržitelný systém hospodaření. 
Jednalo se tak o první komplexní a ob-
sáhlou kontrolu se všemi návaznostmi.  
V dubnu a listopadu pak proběhly dva 
kontrolní dny zastupitelů, kteří se měli 
možnost do detailu seznámit s hospo-
dařením v lesích a sami jako volení zá-
stupci občanů mohli svými podněty  
a poznatky přispět k dalšímu obecně  
akceptovatelnému vývoji lesů kolem 
svého trvalého bydliště.    

Během roku se podařilo ve spoluprá-
ci s LČR opravit část lesní cesty a páteřní 
přibližovací linku v lokalitě Loupačka, 
dále pak využít ekologicky nezávadný 
materiál a vyspravit jím skládku a linku  
v lokalitě Moravický les. 

V roce 2023 budou hlavním lesnic-
kým tématem výchovné těžby, a to 
především probírky do čtyřiceti let věku, 
které byly díky nepříznivým podmínkám 
na trhu v předchozích letech neplněny. 

Na jarní zalesnění je v případě zájmu 
předběžně v plánu zalesňovací den pro 
veřejnost, kdy si zájemci mohou za odbor-
né asistence zalesnit svých pár stromků 
a jejich růst pak následně v budoucích 
letech sledovat.  

OLH Městys Frymburk 
Ing. Jan Zdechovan 

Finanční výsledky lesů městyse Frymburk bez DPH za rok 2022 
Celkové výnosy z lesní výroby:                  7 886 065,02 Kč             Náklady na lesní výrobu celkem:   2 957 402,81 Kč 
Celkem obdržené dotace z roku 2021:          68 299,00 Kč             Náklady na lesní výrobu celkem:   2 957 402,81 Kč 

Hospodářský výsledek za rok 2022: 4 996 961,21 Kč
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ZDRAVÉ ZOUBKY
 
 
 
 
 
 

Ve volnočasovém centru FČAS se 
nedávno uskutečnila přednáška na téma 
„Zdravé zoubky“, pod vedením dentální 
hygienistky Bc. Dianky Budíkové. Tato 
přednáška byla rozdělena na dvě části 
teoretickou a praktickou.  

V průběhu teoretické části, která se 
konala v pondělí pro rodiče, bylo ukázá-

no, jak správně používat kartáčky a jak 
řešit problémy, jako jsou kaz a zánět 
dásní. Zároveň bylo zdůrazněno, že je  
důležité používat už i u dětí mezizubní 
kartáčky, a navštěvovat zubního lékaře 
2x do roka. 

Ve druhé praktické části, která se  
konala v úterý s dětmi, byla použita  
fialová tableta, která sloužila k obarvení 
zubního plaku v ústech dětí. Rodiče tak 
mohli vidět, kde je třeba ještě důkladněji 
vyčistit zuby svých dětí. Děti se také na-
učily rozlišovat, jaké potraviny jsou pro 
zuby zdravé (zelenina, voda, sýry) a které 

škodlivé (sladkosti, sladké nápoje, ovoce). 
Dále pak měly možnost si prohlédnou 
stomatologické nástroje a vyzkoušet si 
vyšetřit chrup. 

Všichni účastníci přednášky obdrželi 
dárkové tašky, které zahrnovaly kartáčky, 
pasty, omalovánky, pexesa a diplom. 

Tato akce byla velmi úspěšná a mno-
ho účastníků si odneslo nové informace 
o péči o zuby.  

Děkujeme za zájem o tuto předná-
šku a těšíme se na další podobné akce. 
 

Za klub FČAS Jiřina Černocká 

SPOLEK FČAS DĚKUJE
Chtěla bych poděkovat Michalu Chovančíkovi za darování nové mikrovlnné trouby našemu spolku. I takovéto jednotlivé 

dary nám velmi pomáhají nejen po finanční stránce, jsou pro nás i vyjádřením vaší podpory a oceněním našich dosavadních 
aktivit. Děkujeme. 

Za spolek FČAS, Michaela Tejkalová 

SBÍRKA PRO POTŘEBNÉ
Sbírka pro potřebné, která se konala 5. 3. 2023 v prostorách FČASu, byla velmi úspěšná. Ze srdce děkujeme všem  

dárcům, Simče Kutilové a Fandovi Faturovi za punč pro dobré duše, Mische Bonové za pomoc s organizací, spolku FČAS  
za poskytnutí prostor a především Míšovi Neumannovi, který ještě v neděli naplnil celou dodávku a darované věci odvezl  
organizaci KlokTex do Prahy. 

Přejeme všem krásné Velikonoce a budeme se těšit při další podobné akci! 
Jája Hohlová & Jiřka Černocká 

inzerce

Restaurace Přístav Lipno nad Vltavou 515, hledá výpomoc do kuchyně v době vydávání obědů pro sezónu 2023 . 
Telefon: 732 112 451, 728 960 208
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V reakci na často obávané bytové 
požáry bych rád připomněl několik zá-
kladních a současně zásadních infor-
mací týkajících se tohoto typu požáru, 
který pro jednotky požární ochrany patří 
k těm nejsložitějším, ať už z pohledu 
evakuace či záchrany osob, tak z pohle-
du taktiky samotného zásahu. Obzvláště 
v nočních hodinách, kdy je obecně delší 
doba ke zpozorování požáru, horší orien-
tace v prostoru při samovolné evakuaci 
osob a kdy je většina obyvatel doma  
a zrovna spí, bývají následky často tra-
gické. Bytové požáry se vyznačují jed-
nak vysokými teplotami přesahujícími 
600 °C, skrytými cestami šíření požáru 
(např. stoupačky, fasáda atd.), dále sil-
ným zakouřením samotného zasažené-
ho prostoru a samozřejmě také prostorů 
společných silně toxickými zplodinami 
hoření, které následně znemožní únik 
osob nacházejících se v prostorech nad 
místem požáru. Jak se máme chovat, 
když v naší domácnosti vznikne požár? 
Včasně zpozorovaný, začínající požár, 
který je v našich silách uhasit, se o to 
pokusíme za použití hasicího spreje 
nebo přístroje. Pokud je již požár rozvi-

nutý upozorníme všechny obyvatele  
domácnosti a společně urychleně opus-
tíme prostor. Dveře od bytu necháme 
pouze zabouchnuté, zamčené dveře by 
hasiči při kontrole bytů museli otevírat 
násilím. Při opuštění prostoru upozor-
níme, pokud to lze, všechny další obyva-
tele dané budovy, případně hasiče 
upozorníme na nedoslýchavé či tělesně 
postižené osoby atd. Výtahy v běžných 
panelových domech nejsou evakuační, 
tudíž se nedoporučuje použít je k opuš-
tění prostoru. Pokud již nelze opustit 
prostor, např. z důvodu silně zakouřené 
únikové cesty (chodby) přesuneme se, 
pokud to lze, do požárem nezasažené 
místnosti a co nejdříve upozorníme  
hasiče na čísle 150/112. Pokud není  
v našich silách informovat tísňovou 
linku zkusíme to prostřednictvím kolem-
jdoucích nebo sousedů. V místnosti, do 
které jsme se přesunuli zavřeme dveře 
a utěsníme mezery jakýmkoli kusem 
látky. V případě, že se horký jedovatý 
kouř dostane do místnosti, ve které se 
nacházíme, držíme se při zemi případně 
si přikryjeme ústa ideálně navlhčeným 
kusem látky. Přes okno na sebe hlasitě  

 
 
 
 
upozorníme přijíždějící záchranné složky 
tak, aby priorita záchrany směřovala 
k nám. Upozornit na sebe lze např. i vy-
věšením oblečení, ručníku apod. z okna. 
Po příchodu hasičů se řídíme jejich po-
kyny, připravíme se na možnost, že nám 
hasiči nasadí vyváděcí masku tak, aby 
nás mohli bezpečně dostat do bezpečí 
přes zakouřené prostory. Hasičům ná-
sledně podáme důležité informace třeba 
o uzávěru plynu či vody, výskytu něja-
kého specifického nebezpečí v podobě 
např. tlakových lahví ve sklepních kójích, 
výskytu zdravotně postižených osob 
apod.  

Na závěr prosím pamatujte na to,  
že při reálné situaci utíkají vteřiny jako 
minuty a i přesto, že je tento typ zásahu 
pro hasiče jeden z nejsložitějších, díky 
jejich taktickým postupům a moderním 
prostředkům v podobě např. termoka-
mery dnes zvládají tyto zásahy mno-
hem efektivněji než dříve. 

Karel Malák – velitel JSDH

SERIÁL S HASIČI – DÍL 2. 

BRIGÁDA PRO SPRÁVNÝ CHLAPY  
Také už Vás nebaví, že Vaše děti, vnoučata a partnerky musí chodit  

háječkem na Petrášovině ve vodě a balancovat na pohozených prknech?  
Mě už tedy ne!   

Po vyslyšení prosby nám městys prostřednictvím pana Zdechovana navezl  
potřebný materiál na obnovu letitého a dnes již utopeného chodníčku. První 
pětimetrový díl jsme ve dvou přes odvodňovací strouhu obnovovali čtyri 
hodiny. Těch dílů je ještě potřeba deset až jedenáct. Nyní prosím všechny chlapy 

obdobného smýšlení, kteří chtějí a mohou, aby přišli  
 

v sobotu 8. 4. 2023 v 8:30  
pomoci s opravou dalších úseků chodníčku na konci zátoky za mostem.   

V případě nepříznivého počasí posuneme termín na 15. 4. 2023 ve stejném čase.  
Chce to rozhodně gumovky, rukavice, hodí se také lopata a krompáč.    

František Frantál 
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FOTBALOVÝ TURNAJ ŽÁKŮ „FRYMBURK CUP“ 

V neděli 19. 3. 2023 jsme uspořádali 
pro naše žáky fotbalový turnaj na umělé 
trávě školního hřiště, ve kterém mohli 
naši kluci porovnat síly se sousedními 
kluby. Pozvání přijaly kluby z Vyššího 
Brodu, Dolního Dvořiště a z Loučovic. 
Počasí nám vyšlo na jedničku, a tak nic 
nebránilo tomu si udělat parádní fotba-
lové dopoledne. 

Po rozlosování dopadly zápasy ná-
sledovně: 
Frymburk vs Loučovice 4:4, penalty 3:4 
Dolní Dvořiště vs Vyšší Brod 4:2 

Frymburk vs Dolní Dvořiště 3:5 
Loučovice vs Vyšší Brod 1:5 
Frymburk vs Vyšší Brod 1:12 
Loučovice vs Dolní Dvořiště 5:3 

Celkový turnaj vyhráli hráči z Vyš-
šího Brodu, kterým gratulujeme. Na dru-
hém místě skončili hráči z Loučovic, 
třetí Dolní Dvořiště a na čtvrtém místě 
hráči z Frymburku. 

Chtěl bych touto cestou poděkovat 
základní škole, která nám poskytla hřiště 
i šatny, Honzovi Šuníkovi z Hostince Na 
Hřišti, který zajistil pro všechny hráče 

občerstvení. Poděkování patří i Standovi 
Matušovi a Václavovi Čábelovi za poc-
tivé odpískání všech zápasů a Janu Ri-
bárovi ml. a Tomáši Matouškovi za 
organizační pomoc. 

Děkuji i všem divákům, kteří dorazili 
a vytvořili parádní atmosféru. Věřím, že 
se opět příští rok znovu sejdeme a po-
časí nám bude přát jako letos. 
 
 

Za FC Šumava Frymburk  
František Fatura 
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Výzva Himálajská koruna na hoře Kleť nabízí poznání sebe sama i podporu těch, co se neobejdou bez  
pomoci druhých. Letos oficiální 1. ročník se uskuteční 22.–23. dubna a navazuje na první zkušební ročník, 
který se uskutečnil v září minulého roku.  

Výzva Himálajská koruna je nastoupání 
8 027 výškových metrů, tedy výstup na nejnižší 
„osmitisícovku“ Šiša Pangmu, a to ze startu  
u Červeného Dvora přes Kleť na parkoviště  
v Krásetíně. K nastoupání výškových metrů je  
potřeba zdolat tuto 6 km dlouhou trasu 20x  
(desetkrát tam a zpátky). Čas bude od soboty  
22. dubna šesti hodin do neděle 23. dubna  
osmnácti hodin.  

Zdolání celé trasy však není podmínkou. 
Kdo nebude chtít absolvovat těchto 120 km, 
může si zkusit na této trase „menší kopce“, na 
které si troufá – a to sám, s rodinou, partou  
kamarádů, jakkoliv. Skupina osob může jít  
společně a jejich nastoupené metry se jim sčí-
tají. Tedy pokud půjde skupina deseti osob, 
může absolvovat tuto trasu jen jednou a vystou-
pat tak společně na Šiša Pangmu. 
 

Výtěžek na Osobní asistenci 
Minimální startovné je 200 Kč při registraci online (do čtvrtka 20. 4.) a 300 Kč na místě. Doporučené startovné je podle 

odhadovaných nastoupaných metrů. Pokud chcete zdolat celou horu, je to 802 Kč. Registrace a všechny informace naleznete 
na www.darujme.cz/himalajskakoruna. (Novinky můžete také sledovat na facebooku Himalájská koruna.)  Celé startovné  
jde na Osobní asistenci ICOS Český Krumlov, tedy na službu, která se na Českokrumlovsku a Kaplicku stará o lidi (senioři  
a lidi s postižením), kteří se v jejich domácím (přirozeném) prostředí neobejdou bez pomoci druhých. Někomu stačí dvakrát 
týdně pomoct s osobní hygienou, někdo potřebuje osmihodinovou denní péči. 
 
Kdo za výzvou stojí 

S touto výzvou přišel Oldřich Bažant, který se od svých třinácti let potýkal s drogami, alkoholem, poznal zneužití, vězení 
i život na ulici. Nyní je 10 let čistý a svými zkušenostmi a láskou k běhu a chůzi se snaží motivovat a inspirovat ostatní. Pracuje 
jako peer konzultant s klienty Psychiatrické léčebny Červený Dvůr a svou snahu chce přenést dál – k veřejnosti. „Baví mě výzvy 
a poznání sám sebe a chci to dopřát ostatním a povzbuzovat se na trase s ostatními,“ říká Oldřich Bažant a dodává: „Loni na nultém 
ročníku jsme tuto výzvu zdolali tří, v průběhu jsme se povzbuzovali a před cílem na sebe počkali a po dvacetiosmi hodinách  
a dvacetiosmi minutách dorazili společně do cíle.“ Na nultém ročníku účastníci přispěli na Osobní asistenci celkovou částkou 
téměř 36 tisíc korun, akce se v září 2022 zúčastnilo 90 lidí. 
 

Letošní oficiální 1. ročník se koná pod záštitou starosty města Český Krumlov Alexandra Nográdyho a obce Kájov. 
 

Hana Šustrová, ICOS Český Krumlov, o.p.s., spolupráce s veřejností 
e-mail: Sustrova@latran.cz, telefon: 739 010 444, www.icos.krumlov.cz, www.facebook.com/ICOSCK 

HIMÁLAJSKÁ KORUNA  
neboli  

CHODÍME PRO TY, CO CHODIT NEMOHOU 
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Pondělky a čtvrtky patří seniorům 
Každé pondělí a čtvrtek u nás ve Wellness Hotelu Frymburk bude  
patřit seniorům a pokud i Vám je nad 60 let, stačí předložit doklad 

prokazující Váš věk a přijít mezi 11:00–15:00 hod a získáte: 
Vstup o 50 % levnější 

na 90 minut  | 120 minut  | 180 minut 
 

Upozornění: Happy Hours platí každé pondělí a čtvrtek v měsíci.  
Nelze kombinovat s jinými akcemi a slevami.  

Neplatí pro svátky. Nevztahuje se na celodenní vstup. 
 

Výhodné středy pro každého 
Patříte mezi milovníky saun a plavání? Vezměte s sebou do wellness 

dalšího parťáka a každou středu máte při příchodu do 14:00  
1 + 1 vstup zdarma. 

Těšíme se na Vás!

6. 4. – 10. 4. 2023 
Křehké a křupavé, jako první jarní květy, na stole rozložené,  

velikonoční pochoutky. 
 

Velikonoční menu tu máme pro Vás připravené a doufáme,  
že Vás příjemně překvapíme a potěšíme. 

 
S námi se spojí kulinářská tradice, koření, bylinky a vůně našeho 

kraje, jehož chutě a vůně zůstanou v srdci na věky věků. 
 

Vychutnávejte každé sousto v příjemném prostředí  
Wellness Hotelu Frymburk.  

Toto velikonoční menu je ten pravý gastronomický zážitek. 
 

Tak přijďte s rodinou, přáteli nebo i sami  
a užijte si gastronomickou jízdu na Velikonoce,  

kde kvalita a pohoda jsou doma. 
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n Panská láska a dubnový sníh za mnoho nestojí. 
n Sníh dubnový jako mrva pohnojí. 
n Mokrý duben a máj chladný – k sýpkám, senu  

přístup žádný. 
n Jak hluboko v dubnu namokne, tak hluboko v máji  

vyschne. 
n Na mokrý duben – suchý červen. 
n Teplé deště v dubnu, teplé dny v říjnu. 
n Když duben laškuje, bývá mnoho sena a obilí. 
n Dubnový sníh rodí trávu. 
n Dubnový sníh pole hnojí a déšť jim požehná 

přináší. 
n Pak-li mokrý a zimavý duben, jest úroda na víno. 
n Mokrý duben přislibuje dobrou sklizeň. 
n Mokrý duben – hojnost ovoce. 
n Je-li v dubnu teplý déšť, hojné požehnání jest. 
n Když dubnový vítr do stodoly fučí, po žních díru  

nenajde. 
n Hrom v dubnu – dobrá novina, mráz květů víc 

nepostíná. 
n Je-li v dubnu krásně a povětří čisté, bude květen 

nepříjemný jistě. 
n Hodně-li v dubnu vítr duje, stodola se naplňuje. 
n Co duben našetří, to květen spálí. 
n Bouřky v dubnu zvěstují dobré léto. 
n V dubnu hrom – nebojí se mrazu strom. 

1. Prší-li na 1. dubna, bude mokrý květen. 
6. Je-li Zelený čtvrtek bílý, tak je léto teplé. 
7. Velký pátek deštivý – dělá rok žíznivý. 
7. Když na Velký pátek hřmí, na poli se urodí. 
8. Prší-li v noci na Bílou sobotu, bude málo třešní. 
8. Když prší do božího hrobu, bude žíznivý rok. 
9. Prší-li o velikonočním Hodu, bude v létě nouze 

o vodu. 
9. Na Velikonoce jasno – bude laciné máslo. 

11. Na svatýho Lva papeže, travičky se už nařeže. 
23. Prší-li na svatého Vojtěcha, neurodí se švestky. 
24. Ondřej mosty staví, Jiří je odplaví. 
24. Jiří a Marek – mrazem nás zalek. 
24. Když je na svatého Jiří mráz, bude i pod křovím 

oves. 
24. Kolik mrazů do svatého Jiří, tolik do svatého  

Václava. 
24. Do sucha zaseti do svatého Jiří jest velmi dobře, 

ale do mokra je hrob. 
24. Před Jiřím sucho, po něm mokro. 
24. Hřmí-li před Jiřím, bude sníh po něm. 
24. Přijde-li před Jiřím bouře, bude dlouho za kamny 

dobře. 
24. Když před Jiřím rosa, to před Michalem mráz. 
25. Svatého Marka deštivo - sedm týdnů blátivo. 
28. Mrzne-li na svatého Vitala, mrzne ještě 40 dní.

Pranostiky na měsíc duben

Krásné  
 Velikonoce
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0 soumarských stezkách a mýtech 
       Země česká je ohraničena na stra-
nu bavorskou a rakouskou šumavským 
pralesem. V dřívějších staletích tvořil 
tento prales pevný ochranný val proti 
pronikajícím nepřátelům. Protože však 
přece jenom bylo nutné obchodní spo-
jení se sousedními zeměmi, byly už 
dávno položeny soumarské cesty prale-
sem, nazývaly se také solné stezky. Po 
těchto cestách se dovážela do Čech vět-
šina soli. Nebyly nijak důkladně stavěny, 
jako např. staré římské silnice. Většinou 
byly v ubohém stavu, takže cestující kra-
mář nebo obchodník s mezkem nebo 
koněm, těžko jimi prošel. Tak to zůstalo 
po staletí. Navzdory ubohému stavu 
těchto cest, navzdory loupeživým rytí-
řům, kteří číhali na obchodníky, se udr-
žoval obchod s okolními zeměmi pouze 
prostřednictvím těchto soumarských 
stezek. Obce, které ležely na takových 
soumarských stezkách, dosáhly roz-
květu, jako např. Prachatice, nebo Krum-
lov. Naproti tomu místa, která byla 
položena stranou těchto soumarských 
stezek, zchudla, jako např. Přídolí, kudy 
kdysi vedla soumarská stezka. Později 
byla doprava rožmberskými pány pře- 
ložena do Krumlova a Přídolí ztratilo 
svůj význam.  
       Nejdůležitější soumarské stezky 
byly tyto: 
       1/ Tzv. Zlatá stezka, která vedla  
z Pasova přes Valdchirchen, Bischofs-
reit, České Žleby, Volary do Prachatic. 
Tam byl největší sklad soli. 
       2/ Vimperská cesta, která vedla  
z Pasova přes Frejung, Horní Vltavici  
do Vimperka. 
       3/ Stará cesta do Čech vedoucí  
z Linze přes Hazngráben, Leonfelden, 
Studánky, Vyšší Brod do Krumlova. 
       4/ Soumarská stezka přes Aigen, 
Šlégl, Dolní Vltavici, Hořice do Krumlova. 

       5/ Stezka přes Neufelden, Altenfel-
den, Hazlach, Frymburk, původně vedla 
do Přídolí, po husitských válkách však, 
kdy Přídolí bylo husity zcela zničeno, 
vedla do Krumlova.  
       Nás, Frymburské, zajímá zvláště 
tato poslední soumarská stezka, která 
však bohužel nedosáhla velkého vý-
znamu. Rožmberští zřídili zde na frym-
burském městě stanici mýta, o níž se 
poprvé listiny zmiňují v roce 1305. Mýto 
vybírali Rožmberští a část mýtných  
příjmů používali na zbožné účely. Tak 
např. Petr z Rožmberka udělil poustev-
nickému klášteru v Přední Výtoni tzv. 
věčný úrok z frymburských příjmů  
z mýta. To bylo v roce 1501. Po zrušení 
tohoto kláštera odevzdával Vilém  
z Rožmberka mýto klášteru vyšebrod-
skému podle ústního darování, jež  
v roce 1597 písemně potvrdil Petr Vok. 
       Až do roku 1450 byl ve Frymburku 
velký provoz a týdenní trhy bývaly dobře 
navštíveny. V letech 1457–1460 byla 
však zřízena dolnovltavická silnice,  
kterou Jan z Rožmberka používal ra- 
ději, protože poskytovala lepší spojení  
s Krumlovem. Marně se bránila vdova 
Jindřicha z Rožmberka proti tomu. 
       Sůl se dovážela z Altenfeldenu  

v Horních Rakousích; podle listiny z roku 
1316 obdržela obec právo každý týden 
dovážet 12 funtů soli z Pasova bez mýt-
ných poplatků na skládku mezi Linzem 
a Pasovem. Toto přednostní právo za-
niklo 3. června 1484, ale definitivně bylo 
zrušeno teprve 1. října 1485 na císařský 
rozkaz. Také Hazlach dovážel sůl ze 
Schelenbergu, ale tento dovoz byl roku 
1488 zastaven. Nehledě na to, udržel se 
solný sklad do roku 1571. Teprve tehdy 
byl zrušen. Počátkem září 1464 vrátilo 
se české poselstvo k francouzskému 
králi ze Švýcarska přes Hazlach, Frym-
burk, Svéráz, Zlatou Korunu a Budějo-
vice a odtud se odebralo do Jihlavy ke 
králi Jiřímu. 
 

Svatý Tomáš, Vítkův kámen 
Svatý Tomáš, vzdálený od Frymburku  
1 1/4 hodiny, ležící ve výši 1 033 m nad 
mořem, nepatřil nikdy ke zdejší faře,  
stál však vždycky v těsném styku  
s Frymburkem, takže mu přísluší i čest-
né místo v této knížečce. Doktor Valen-
tin Schmidt píše ve svém spise Pokus  
o dějiny osídlování Šumavy na stránce 
čtyřicáté jen krátce. K tomu přišel také 
statek Vítkův kámen 1277. Někteří ujiš-
ťují, aniž by to mohli dokázat, že zámek 

VÝPIS Z FARNÍ KRONIKY VE FRYMBURKU 
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byl vybudován již v roce 1190. Jaký to 
byl asi důvod, že Rožmberští postavili 
takový hrad v tak odlehlé krajině? Snad 
chtěli chránit dopravní cestu, která vedla 
přes Frymburk a Hazlach do Horních 
Rakous. Snad měl hrad poskytovat ja-
kousi ochranu pro dva kláštery ve Vyš-
ším Brodě a ve Šléglu, jež jsou oba 
přibližně stejně vzdáleny od Sv. Tomáše 
a oba ležely Rožmberkům velmi na 
srdci. Šlégl byl založen 1218, Vyšší Brod 
1259, ale nikdy nebyl Sv. Tomáš něja-
kým hradem loupežných rytířů.  
       Kostel na Sv. Tomáši by mohl být 
starší než hrad. Byla to kdysi samo-
statná farnost. Ve 14. st. byl však farní 
úřad přeložen do německého Rychnova. 
Sv. Tomáš zůstal filiálním kostelem. 
       Hrad Vítkův kámen se v dějinách  
nepřipomíná často. V r. 1400 zde byl 
krátkou dobu držen v zajetí král Václav. 
Jindřich z Rožmberka vyvolal s určitým 
počtem šlechticů povstání proti králi 

Václavovi, zajal ho a věznil ho nejprve na 
zámku krumlovském, potom na Vítkově 
kameni a nakonec na zámku Wildberg  
u Linze. Jedná se o téhož krále Václava, 
který dal svrhnout sv. Jana Nepomuc-
kého do Vltavy.  
       V době reformace 1550 a dále byl 
zde prý farář, který zůstal věrný katolic-
kému náboženství. Také některé ves-
nice farnosti frymburské prý zůstaly 
katolické: Svatonina Lhota, Jindřichov, 
Lipno, zatímco ve Frymburku samot-
ném prý byl protestantský farář. Kato-
lické vesnice nechtěly dávat své mrtvé 
pochovávat od protestantského faráře, 
a proto je odvážely až na Sv. Tomáš. 
Proto se ještě dnes jmenuje jedna cesta 
nedaleko Sv. Tomáše cestou mrtvých.  
A Svatonínští drží ještě dnes svou pouť 
ne společně s frymburskými na sv. Bar-
toloměje, ale se svatotomášskými na 
svátek Jména Panny Marie.  
       Kdy asi byl zničen hrad Vítkův 

kámen, který je už dlouho zříceninou? 
Zasvěcení badatelé tvrdí, že byl vrch-
ností ponechán svému osudu, jiní zase, 
že asi před dvěma sty lety byl zničen ná-
hodným požárem. Adalbert Stifter však 
vypráví ve své povídce Hvozd, že byl 
tento hrad zničen Švédy. Napadá mě 
myšlenka, které se nemohu zbavit, že 
totiž Stifterovo vyprávění má přece jen 
nějaký historický podklad a k tomu mě 
také vedou následující důvody: 
       Švédi byli určitě v naší krajině.  
P. Dominik Kcheindl píše ve svých Dě- 
jinách cisterciánského kláštera Vyšší 
Brod na stránce 74., že Švédi v r. 1648 
pronikli až do Vyššího Brodu a zajali ta-
mějšího opata. Vydrancovali Rybářský 
dvůr a Přední Výtoň kromě mnoha dal-
ších vesnic. Proč by Švédi z Vyššího 
Brodu cestovali až do Přední Výtoně? To 
je přece směr na Vítkův kámen, kde byla 
tehdy posádka v síle 200 mužů.  

pokračování příště
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